

Document N° 2000-21

Second Best redistributive policies :

the case of international trade

Roger Guesnerie

DELTA (Joint Research Unit CNRS-EHESS-ENS) Paris

Abstract

The paper presents a brief review of recent work that focuses on the normative economics of international trade. In an Heckscher Ohlin - like economy, with skilled and unskilled workers, the available redistributive tools, (that include income taxation) are not powerful enough to allow the separation of efficiency and equity issues and "production efficiency" is no longer desirable. At a social optimum that calls for redistribution towards the unskilled workers, the social value of the unskilled intensive good is necessarily smaller than its production price. This finding allows to unify existing results and suggests conjectures.

Résumé

Ce document présente une revue de travaux récents qui portent sur l'économie normative du commerce international. Dans une économie à la Heckser-Ohlin, avec du travail qualifié et du travail non qualifié, les outils disponibles pour la redistribution, (qui incluent un impôt non linéaire sur le revenu) ne sont pas assez puissants pour permettre une certaine séparation des considérations d'équité et d'efficacité et "l'efficacité de la production" n'est plus souhaitable. A un optimum social, qui appelle de la redistribution vers les travailleurs non qualifiés, la valeur sociale du bien intensif en travail non qualifié est nécessairement plus petite que son prix de production. Cette propriété de l'optimum permet d'unifier des résultats existants et suggère des conjectures.

Creation : December 2000